
 از زمان احداث بناي مجموعه بازار لارستان فارس 
كه مورخان آن را به قرن اول اسلام نسبت مي دهند 
تا به امروز بازار لارستان به عنوان محلي براي داد و 
ستدهاي تجاري، فلسفه وجودي خويش را حفظ 
كرده و كسب و كار اهالي لار و ديگر شهرهاي استان 
فارس را رونق مي دهد. حجره هاي اين بازار با وجود 
كهنگي و قديمي ب��ودن اما به دلي��ل برخورداري 
از اس��تحكام بالا همچنان در ميان كس��به دست 
به دست مي ش��ود و به س��فره اهالي نان مي رساند.  
مي توان گفت تمام ساخت وس��ازهايي كه چندين 
قرن پيش در محدوده و حريم بازار قيصريه لارستان 
انجام شده همچنان پا برجا هستند و همين ويژگي 

نام اين مجموع��ه را در بين آثار تاريخي ارزش��مند 
جا داده اس��ت؛ مجموعه اي كه ق��رار گرفتنش در 
ليس��ت آثار جهاني ماندگار حداقل امتيازي است 
كه مي توان به ابهت و شكوه معماري آن بخشيد. با 
اين حال نزديك به يك دهه است ثبت جهاني اين 
اثر تاريخي در پشت برخي موانع معلق مانده است. 

  ساخت و سازها مانع جهاني شدن! 
اوايل س��ال 2007 بحث ثبت اولي��ه اين مجموعه 
تاريخي در فهرست مقدماتي ثبت جهاني يونسكو 
مطرح شد و قرار بود ش��رايط و مقدمات لازم براي 
انجام اين اقدام صورت گيرد. اما وجود برخي ساخت 
و س��ازها در حريم اين اثر سبب ايجاد تأخير در اين 

فرايند شد. متأسفانه بي توجهي در كنترل ساخت و 
سازها در حريم اين مجموعه تاريخي باعث دور شدن 
اين مجموعه از استانداردهاي ثبت در ليست يونسكو 
شده است. شهاب الدين رفعتي، مدير پايگاه پژوهشي 
ميراث فرهنگي شهر لار با تأييد اينكه عدم رعايت 
شرايط و عدم فراهم كردن مقدمات لازم اين بنا مانع 
ثبت اين اثر شده است، مي گويد: برخي از ساخت و 
 سازها در محدوده بازار قيصريه و فضاي بلافصل آن 
سبب ش��ده كه ثبت جهاني اين اثر به تأخير بيفتد 
در حالي كه اگر ساخت وسازها در محدوده عرصه و 
حريم بازار قيصريه كنترل شود مي توان روند ثبت 
جهاني يكي از قديمي ترين بازارهاي ايران را سرعت 

بخشيد.  طبق اظهارات اين مس��ئول ارتفاع خارج 
از ضابطه برخي ساختمان ها در محدوده اين بازار، 
معماري هاي نامتجانس س��اخت و سازهاي جديد 
و شكل گيري كاربري ها و فعاليت هاي ناهماهنگ 
از جمله موانع ثبت جهاني بازار قيصريه اس��ت كه 
رفع آن نيازمند همكاري متخصصان شهرس��ازي، 
كارشناس��ان معماري و باستان شناس��ان است.  با 
توجه به شرايط موجود واضح است بدون بازنگري 
در عرصه و حريم بازار قيصريه نمي توان به ثبت اين 
اثر تاريخي در فهرست يونسكو اميدوار بود. از طرفي 
از آنجا كه تعلل بيش از حد در اجراي ضوابط مورد نظر 
يونسكو سبب به تعويق افتادن و در نهايت حذف نام 
اين مكان از ليست مذكور خواهد شد، تسريع در رفع 

اين مشكلات ضرورت مي يابد. 
  بي توجهي به پتانسيل هاي گردشگري 

در حالي كه ارزش تاريخ��ي و قدمت مجموعه بازار 
لارستان سبب شده اين مكان براي باستان شناسان 
و تاريخ شناس��ان داخل��ي و خارج��ي از اهميت و 
جايگاه ويژه اي برخوردار باش��د ام��ا مي توان گفت 
طي اين س��ال ها در خصوص شناساندن ظرفيت و 
پتانسيل هاي گردش��گري اين بازار تاريخي آنگونه 
كه بايد اقدامي انجام نشده است. طبق گزارشات و 
بررسي هاي انجام شده از گذشته تاكنون به ارزش 
اقتصادي اين مجموعه بي��ش از ارزش فرهنگي آن 
توجه شده و همين مسئله سبب ناشناخته ماندن 
اين بازار براي گردشگران شده است. مي توان گفت در 
بين مناطق ديدني لارستان كه هر ساله گردشگران 
داخلي و خارجي را به سوي خود مي كشاند اين بازار 
تاريخي هنوز در بسته هاي سفر گردشگران ورودي به 
استان جايي ندارد و تنها معرفي آن به چند عكس در 
بروشورهاي تبليغاتي معطوف شده است. همانطور 
كه قبلاً گفته شد اين بازار همچنان يكي از مكان هاي 
مهم دادوس��تد تجاري و خريد و فروش محسوب 
مي شود و توجه به درآمد زايي آن بيش از معرفي آن 
به توريس��ت ها مورد توجه قرار مي گيرد. از آنجا كه 
در ايام تعطيلات نوروز مس��افران راهي اين منطقه 
مي شوند، كسبه در تعطيلات به سر مي برند و تعطيلي 
بازار بازديد از بناي تاريخي مذكور را براي مسافران 
گردشگران غيرممكن مي كند. همچنين در فصل 
تابستان گرماي زياد لارستان مانع سفر بسياري از 
گردشگران داخلي به اين منطقه و بازديد از اين مكان 
تاريخي است و همين عوامل س��بب شده اين بازار 
منحصر به فرد در ميان گردشگران ناشناخته بماند. 

با وجود اينكه چند دهه قبل فرودگاه بين المللي پيام 
كرج به عنوان بزرگ ترين و تنها فرودگاه كارگو )پايانه 
بار هوايي( كشور ساخته شد و مورد بهره برداري قرار 
گرفت، اما بالا بودن هزينه هاي سوخت در كنار ساير 
موارد، موجب شده تا با وجود سرمايه گذاري بسيار، 
تعداد پروازها به اين فرودگاه به حداقل ممكن رسيده 

و شايعاتي در خصوص تعطيلي آن مطرح شود. 
  پنج برابر شدن قيمت سوخت 

در حالي كه تا قبل از هدفمندي يارانه ها قيمت سوخت 
هواپيماهاي باري و مسافري به يك اندازه بود اما اين 
موضوع موجب ش��ده تا بنا به دلايلي قيمت سوخت 
هواپيماهاي باري به شدت افزايش پيدا كند.  قائم مقام 
سابق مديرعامل شركت خدمات هوايي پيام كرج با 
اشاره به تفاوت قيمت سوخت هواپيماي مسافربري 
و باري مي گويد:»با وجود اينكه قيمت سوخت براي 
هواپيماي مس��افربري ليتري ۵00 تومان محاسبه 
مي ش��د، باري ها بايد ليت��ري 2 ه��زار و 700 تومان 
پرداخت مي كردند كه اين موضوع خسارت سنگيني 

به فرودگاه پيام كه تنها در بخش كارگو فعاليت مي كند، 
وارد كرد.« كاوه حدادپور مي افزايد:»اگر براي پرواز پنج 
ساعته يك هواپيماي كارگو دس��ت كم نياز به۱00 
هزار ليتر س��وخت باش��د، هزينه براي پروازي پنج 
س��اعته 270 ميليون تومان مي ش��ود؛ علاوه بر آن 
اگر هواپيما خالي برگردد هزينه دوبرابرش��ده و براي 
صادركننده اصلًا صرف��ه اقتصادي ن��دارد كه از اين 
نوع سرويس حمل بار اس��تفاده كند.« وي با اشاره به 
اقدامات انجام شده براي صرفه داشتن پروازهاي باري 
از اين فرودگاه ادامه مي دهد:»به همين منظور آن زمان 
در رايزني با وزارت راه و شهرسازي، سازمان هواپيمايي 
كشوري، وزارت نفت و نمايندگان مجلس لايحه اي در 
حمايت از صادركنندگان تنظيم و درخواست كرديم تا 
صادركنندگان كالاه��اي داراي ارزش افزوده كه جزو 
اجناس صادراتي برجسته به شمار مي آيند چنانچه 
پرواز كارگو را براي صادرات محصولات خود انتخاب 
مي كنند، در قالب تشويق نامه هاي صادراتي، سوخت 
آنها مسافربري يا به شيوه اي مناسب تر محاسبه شود.«

  تغيير اساسنامه تنها راه تغيير كاربري 
در حالي كه كارشناس��ان تنها راه نجات و شكوفايي 
فرودگاه پيام استان البرز را دادن مجوز به پروازهاي 
هواپيماهاي مس��افري مي دانند ام��ا برخي موانع 
قانوني موجب ش��ده تا اين موضوع مسكوت بماند.  
مسئول روابط عمومي فرودگاه پيام در اين خصوص 
به »جوان« مي گويد:»طبق اساسنامه ايجاد فرودگاه 
پيام مصوب سال7۵ مجلس شوراي اسلامي كه تأكيد 
دارد اين منطقه تجاري تنها در زمينه حمل بار مجوز 
فعليت دارد و براي تغيير كاربري به حمل مسافر بايد 
مجوزهاي لازم را به دس��ت آورد لذا براي رسيدن به 
اين موضوع بايد تمامي شرايط قانوني گذرانده شود 
كه اين موضوع نياز به زمان دارد.« سيدمحمد تقوي 
مي افزايد:»اگر قرار به تغيير كاربري باشد بايد تمامي 
زيرساخت هاي مناسب در اين زمينه كه مورد توجه 
سازمان هاي مختلف از جمله س��ازمان هواپيمايي 
كشور است مورد توجه قرار بگيرد كه تاكنون اقدامات 
خوبي در اين رابطه انجام شده و استاندار و نمايندگان 

مردم اس��تان البرز در اين زمينه اقدامات مؤثري را 
درحال به سرانجام رساندن هستند.«

  همه موافق، وزارت ارتباطات مخالف 
در پي تبديل شدن كرج به اس��تان البرز هم اكنون 
مسئولان اين منطقه به شدت به دنبال داشتن يك 
فرودگاه بين المللي هستند تا جلوي ترددهاي اضافي 
براي استفاده از فرودگاه هاي ساير استان ها را بگيرند.  
با اين وجود در حالي كه بسياري از سازمان هاي البرز 
از اين موضوع حمايت مي كنند اما برخي مسئولان 
از جمله وزارت ارتباطات و سازمان هواپيمايي با اين 
موضوع مخالفند.  قائم مقام سابق مديرعامل شركت 
خدمات هوايي پيام كرج در خصوص اين مخالفت ها 
مي گويد: »به عنوان مثال سازمان هواپيمايي كشوري 
در خص��وص دلايل مخالفتش عن��وان مي كند كه 
تپه هاي مجاور فرودگاه براي فرود هواپيماي مسافربري 
خطرناك است و بايد عمليات خاكبرداري انجام شود 
اين در حالي است كه عمليات خاكبرداري از تپه ها 
به اندازه پروژه امتداد اتوبان شهيد همت هزينه بردار 
است و از طرفي فرود هواپيماهاي غول پيكر باري در 
اين فرودگاه كه بارها اتفاق افتاده است اين استدلال 
سازمان هواپيمايي را به خودي خود رد مي كند.« كاوه 
حدادپوردرخصوص مخالفت وزارت راه درخصوص 
تأكيد بر ايجاد راه هاي دسترس��ي ب��ه اين فرودگاه 
مي افزايد:»اين در حالي است كه فرودگاه پيام چندين 
راه دسترسي از جمله )اتوبان، بلوار ارم، فرودگاه پيام(، 
)اتوبان، چهارباندي، فرودگاه(، )اتوبان، جاده قزلحصار، 
فرودگاه(، )اتوبان، محمدشهر، ماهدشت، فرودگاه( و 
)نظرآباد، اشتهارد، ماهدشت، فرودگاه( دارد و مردم با 

مشكل ترافيك مواجه نمي شوند.« 
  در انتظار كسب تكليف مهرآباد 

يكي از دلايلي كه براي تبديل شدن فرودگاه پيام به 
مسافري وجود دارد، اين اس��ت تا زماني كه فرودگاه 
مهرآباد به عنوان محلي براي پروازهاي داخلي فعال 
است، نمي توان اين وظيفه را به فرودگاه پيام سپرد و 
موازي كاري كرد.  نماينده مردم كرج، اشتهارد، فرديس 
و آسارا در مجلس شوراي اس��لامي دراين خصوص 
به »جوان« مي گويد:»از آنجا كه فرودگاه پيام استان 
البرز به عنوان كارگو )حمل بار و كالا( در منطقه ويژه 
اقتصادي ايجاد شده است لذا طبق قانون نمي توان از آن 
به عنوان حمل مسافر استفاده كرد و تنها استثنا در اين 
زمينه استفاده از آن براي حجاج در زمان حج است.« 
محمد جواد كليوند مي افزايد:» مس��ئولان سازمان 
هواپيمايي معتقدند تا زماني كه فرودگاه بين المللي 
مهرآباد ب��ه فعاليت خود ادامه مي ده��د نمي توان به 
فرودگاه پيام مجوز حمل مسافر را داد.« اين نماينده 
مجلس ادامه مي دهد:»با توجه به اينكه چند سالي است 
كرج به استان البرز تبديل شده و نياز به يك فرودگاه 
دارد تمام مسئولان استان سعي دارند كه هرچه زودتر 
اين مكان را به محلي براي حمل مسافر تبديل كنند.«
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قيمت بالاي سوخت هواپيماهاي باري موجب شده تا فرودگاه پيام هم اكنون هم نيمه تعطيل باشد

مهرآبادتعطيلشود،فرودگاهپياممسافربريميشود!

بازسازي173كلاسدرستخريبيدرهرمزگان
معاون پشتيباني و توس�عه مديريت اداره كل نوس�ازي و توسعه 
و تجهي�ز م�دارس هرم�زگان از بازس�ازي 173 كلاس درس 
تخريبي با اعتب�اري بالغ بر 160 ميليارد ريال در اس�تان خبر داد. 
قاس��م بهمن زاده با بيان اينكه زيربناي اين كلاس ه��ا ۱7 هزار و 934 
مترمربع در استان هرمزگان مي باشد، گفت: در مجموع يكهزار و 627 
كلاس درس تخريبي نيز در اس��تان وجود دارد كه براي بازس��ازي و 
مقاوم سازي آنها بيش از 3 هزار و ۵00 ميليارد ريال اعتبار نياز است.  وي 
افزود: شهرستان هاي بندرعباس، ميناب و رودان بيشترين كلاس هاي 
درس تخريبي را در استان دارند.  بهمن زاده از به بهره برداري رسيدن 
77 مدرس��ه با بيش از 400 كلاس درس براي مهر امس��ال خبر داد و 
تصريح كرد: اين كلاس ها با زيربناي ۵4 هزار و 243 متر مربع با اعتبار 

بيش از 4 هزار و 300 ميليارد ريال ساخته مي شود. 

ويروسشهري
زندگيروستاييرابيماركرده

اگر بگوييم هنوز هستند روستا هايی كه زندگی صنعتی و تأثيرات زندگی 
شهری آنها را متحول نكرده است، اما بايد بپذيريم زندگی روستايی با تمام 
زيبايی هايش آرام آرام به س��مت تحولي مي رود كه شايد زياد خوشايند 
نيست. اگرچه هنوز ميان ش��هر و روس��تا تفاوت های بارزی وجود دارد، 
اما سبك زندگی روستاييان در حال تغيير است و با ش��تابی روزافزون از 
گذشته ها فاصله می گيرد. زمانه كه تغيير كرد و همه چيز رو به جلو رفت، 
شكل خانه های روستايي نيز تغيير يافت و كم كم با مصالح و مواد ساختمانی 
مدرن ساخته ش��د. خانه های روس��تايی كه زمانی نش��ان از سنت های 
روستاييان و سبك زندگی آنان داشت، حالا انگار نه شبيه خانه روستايی 

مانند گذشته هاست و نه كاملاً شبيه خانه های مدرن شهری.
هر چند ويژگی های شيوه زندگی روستايی در دوره های گذشته اجازه نمی داد 
تا پديده سبك زندگی به معنايی كه در شهر ديده می شود به وجود آيد اما با 
رشد فرآيند شهرنشينی يا همان شهری شدن، در روستا ها نيز سبك زندگی 
جديدي در حال شكل گيری است. با اينكه در گذشته پوشش اهالی روستا با 
فرهنگ سنتی روستاييان پيوند داشت و با شهرنشينان كاملاً متفاوت بود، اما 
حالا يكی از تغييرات روستاها نسبت به گذشته تغيير در پوشش اهالی روستاست 
كه چندان تفاوتی با پوشش شهرنشينان ندارد. در خيلی از روستاها، روستاييان 
ديگر همچون گذشته لباس سنتی تن نمی كنند و حالا لباس جوان روستايی 
هيچ فرقي با جوان شهری ندارد. البته كارشناسان معتقدند با ورود تلويزيون و 
رسانه های جمعی به روستا ها، زندگی شهرها به روستاها نيز سرايت كرد، به 
گونه ای كه در موارد بسياری روس��تاها به دنباله روی از شهرها پرداختند، در 
نتيجه نوعی يكسان سازی سبك زندگی روستاييان با شهرنشين ها يا همان 
شهری شدن روستا ايجاد شد. اكنون بيشتر ابزارهای مورد استفاده در شهرها در 
روستاها نيز رايج است. البته تأثيرپذيری روستا از شهر همواره تابع بعد مسافت 
ميان اين دو است. يعنی هرچه روستايی به شهر نزديك تر باشد به همان ميزان 
نيز نفوذ عناصر و فرهنگ شهر در روستا نيز بيشتر می شود. شكل فعاليت ها نيز 
در روستاها تغيير اساسی كرده است، هر چند در خيلی از روستاها هنوز هم كار 
روستايی كشاورزی و دامپروری است، اما دختر روستايی كه تا همين چند سال 
پيش پشت دار قالی می نشست و با دس��تان هنرمندش بر تار و پود آن نقش 
می زد حالا انگار همچون دختر شهرنشين به دنبال مهارت های تازه تری است. 
مشكل اينجاست كه اين تغييرات تنها در شكل و قيافه خانه ها و اتاق ها و لوازم 
زندگي خلاصه نشد و با تغيير سبك زندگی و محيط خانه، روابط درون خانه ها 
و خانواده ها نيز دستخوش اتفاقاتي شد ناميمون. روابط و ارزش های بورژوايی به 
تدريج بر روستا ها غلبه يافته، به گونه ای كه شهری شدن به مثابه نوعی ارزش بر 
روستا حاكم شده است. حالا در خانه زن روستايی جای جارو دستی را جارو برقی، 
جای پشتی را مبلمان و شايد جای سفره روی زمين را ميز ناهارخوری البته نه در 
شكلی كاملاً مدرن پركرده باشد. ديگر بوی نان محلی در كوچه پس كوچه های 
روستا به مشام نمی رسد و انگار نان های ماشينی، سفره های خانه های روستايی 

را رونق می دهد. رونقي كه خاك بي رونقي روي آن را گرفته است.

ارجاعدرخواست43ميلياردي
تسهيلاترونقتوليدتايباديهابهبانكها

تسهيلات رونق توليد براي سه واحد     خراسان رضوي
 صنعتي شهرس�تان تايب�اد به ميزان 
ش�د.  ارج�����اع  بانك ه�ا  ب�ه  ري�ال  ميلي����ارد   43
محمد اشرفي، رئيس اداره صنعت، معدن و تجارت تايباد با اعلام اين خبر گفت: 
در راستاي برنامه عملي اقتصاد مقاومتي، تاكنون تعداد پنج واحد صنعتي اين 
شهرستان به منظور دريافت تسهيلات رونق توليد در سامانه بهين ياب ثبت نام 
كرده اند كه از اين تعداد سه درخواست به بانك ها ارجاع شد.  وي ابراز اميدواري 
كرد با عقد قرارداد و اخذ تسهيلات شاهد شروع به كار واحدهاي تعطيل شده 
در اين شهرستان مرزي باشيم.  رئيس اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان 
تايباد ضمن دعوت از سرمايه گذاران نسبت به سرمايه گذاري با نگاه تجاري در 
اين شهرستان گفت: با توجه به پتانسيل هاي بالقوه شهرستان و وجود گمرك 
دوغارون و مرز مشترك با كشور افغانس��تان و ساير مزيت هاي موجود، اين 

شهرستان موقعيت هاي سرمايه گذاري بسيار مناسبي دارد. 

تنهاكشتارگاهصنعتي
كهگيلويهوبويراحمدتعطيلشد

بيش از 90 درص�د واحدهاي دامي در     كهگيلويه وبويراحمد 
كهگيلوي�ه و بويراحم�د تعطي�ل يا 
نيمه فعال هستند و تنها كشتارگاه صنعتي اين استان هم تعطيل شد. 
علي بازبهار سيرت، رئيس اتحاديه دامداران كهگيلويه وبويراحمد با اعلام اين 
خبر و با اشاره به اينكه يكي از هشت كارخانه لبني در استان فعال است، عنوان 
كرد: نداشتن امنيت شغلي به دليل عدم خريد تضميني شير و تعطيل بودن 
تنها كشتارگاه صنعتي دام استان، بالا بودن سود تسهيلات بانكي و نبود صنايع 
تبديلي از مهم ترين مشكلات دامداران استان است.  وي با بيان اينكه عدم ثبات 
در بازار شير و نهاده هاي دامي يكي ديگر از مشكلات گاوداران است، بيان كرد: 
به علت عدم آگاهي دامداران و استفاده بيشتر آنها از نهاده هاي سبوس گندم به 

علت قيمت پايين اين نهاده مشكلاتي را براي دامداران ايجاد كرده است. 

تا پايان شهريور
بخشيازدرياچهاروميهخشكميشود

با توجه به عمق كم آب و ميزان تبخير آب      آذربايجان غربي
انتظار مي رود تا پايان شهريور قسمت قابل 
توجهي از درياچه كه عمدتاً در جنوب و حاشيه درياچه است، خشك شود. 
مسعود تجريشي مدير دفتر برنامه ريزي و تلفيق ستاد احياي درياچه اروميه 
با اعلام اين خبر گفت: سال گذش��ته در چنين ايامي با مشاهده تصاوير 
ماهواره اي شاهد باريكه كوچكي در درياچه اروميه بوديم كه قسمت شمالي 
و جنوبي درياچه را يكديگر متصل مي كرد اما هم اكنون كه نگاه مي كنيم 
هم قسمت شمال و هم قسمت جنوب درياچه آب مناسبي دارد.  وي ادامه 
داد: چون اين قسمت داراي عمق كم و سطح زياد است، مقدار تبخير تقريباً 
يك متر در سال است. مقدار آبي كه امسال ارتفاع به خودش گرفته بوده 
در مناطق كم عمق حداكثر حدود 60 سانتي متر بوده پس ما انتظار داريم 
قسمت قابل توجهي از درياچه كه عمدتاً در جنوب و حاشيه درياچه قرار 
دارد تا پايان شهريور خشك شود.  مدير دفتر برنامه ريزي و تلفيق ستاد 
احياي درياچه اروميه در مورد قرمز شدن آب درياچه اروميه اظهار داشت: 
اتفاقي كه امسال افتاد اين بود كه با توجه به اتصال دو رودخانه و رهاسازي 
آب به درياچه اروميه آب خوبي وارد درياچه شد و نمك كف درياچه را حل 
كرد و به همين دليل آب درياچه شور شد. وقتي  كه آب شور مي شود دما 
به دليل تشعشع بالا در طول روز افزايش پيدا مي كند و دو گونه باكتري و 
جلبك در اين محيط زندگي مي كنند كه با افزايش شوري آب و افزايش 

دما رنگ سبز اين دو گونه به رنگ قرمز تغيير پيدا مي كند. 

ساختوسازهايداخليمانعجهانيشدنقيصريهلارستان
مستحكم ترين بناي تاريخي جهان به خاطر بي توجهي مسئولان به معيارها و ضوابط ثبت نمي تواند جهاني شود

26س�ال پيش فرودگاه پيام كرج با هدف حمل و نقل بار هوايي و پس�تي، 
فرآوري كالا، انبارداري، خدمات سردخانه اي، صنايع بسته بندي و صادرات 
در شهرس�تان كرج آغاز به كاركرد اما ديري نگذشت كه به علت بالا بودن 
هزينه سوخت، فعاليت اين فرودگاه به شدت كاهش پيدا كرد و اين موضوع 
موجب شد تا مسئولان به فكر مسافر بري كردن آن بيفتند اما به گفته مسئول 

روابط عمومي اين فرودگاه آماده نبودن برخي از زيرساخت ها، از جمله تغيير 
اساسنامه موجب شده تا انجام اين پروژه زمانبر ش�ود. اين درحالي است 
كه به گفته كليوند نماينده مردم اس�تان البرز  از يك طرف اين فرودگاه از 
لحاظ بين المللي براي حمل مسافر تعريف نشده است و از طرف ديگر وجود 
مهرآباد موجب شده تا درحال حاضر امكان تغيير كاربري وجود نداشته باشد. 

بازار قيصريه لارس�تان فارس يك�ي از كهن ترين بازاره�اي تاريخي 
ايران است كه يك هزار و351 سال قدمت دارد. مجموعه اي ارزشمند 
كه با ش�كل صليبي و گنبدهاي آج�ري و معماري خ�اص و منحصر به 
فردش توانس�ته خود را به عنوان يكي از زيباترين و مس�تحكم ترين 
بناه�اي تاريخي جهان مطرح كن�د. بازاري كه پس از گذش�ت قرن ها 

هنوز هم اصالت خود را حفظ كرده و همچنان بس�تري براي معاملات 
تجاري و داد و س�تد ها محس�وب مي ش�ود. اما با اين حال نزديك به 
يك دهه اس�ت كه اين اثر در ليس�ت انتظار ثبت آث�ار تاريخي جهان 
قرار گرفته و به خاطر بي توجهي مس�ئولان به ضوابط موجود از جمله 
ساخت وس�ازهاي غيرمجاز در حريم آن هنوز نتوانسته به ثبت برسد.

محمدرضا هاديلو

  يزد: ساختمان مركز خدمات س��رمايه  گذاري استان يزد با حضور 
رحماني فضلي وزير كشور و به منظور تس��ريع در صدور مجوز و ارائه 
مشوق  هاي سرمايه  گذاري، مورد بهره  برداري قرار گرفت. اين ساختمان 
كه در واقع س��اختمان ماليه يزد مربوط به دوره پهل��وي اول بوده و به 
شماره 2608 در فهرست آثار ملي به ثبت رسيده است، پس از مرمت و 
بازسازي به عنوان مركز خدمات سرمايه گذاري استان افتتاح شد. براي 
مرمت ساختمان مذكور در دو طبقه و با زيربناي 2 هزار و 6۵0 مترمربع، 

بيش از 20 ميليارد ريال از منابع استاني هزينه شده است. 
  چهارمحال و بختياري: قاسم سليماني دشتكي استاندار چهارمحال 

و بختياري با بيان اينكه يك هزار و 400 طرح 
نيمه تمام در سطح استان موجود است كه به 
۱08 هزار ميليارد ريال اعتبار جهت تكميل 
نياز دارند، گفت: وضعيت مالي استان در سال 
گذشته به گونه اي بود كه از محل اعتبارات 
۱80 چيزي به استان ابلاغ نشد و اعتبارات 

۱0 و ۱2 نيز به طور كامل ابلاغ نشدند. 
  مازندران: بيست و سومين جشنواره 

شهداي اشك و لبخند نياك با حضور حميدرضا مقدم فر مشاور فرهنگي 
فرمانده كل سپاه در حسينيه نياك لاريجان برگزار شد. اين جشنواره 
با ياد و خاطره 38 شهيد منطقه در روس��تاي نياك در 80 كيلومتري 
شهرستان آمل برگزار شد كه سال گذشته ميزبان تشييع پيكر مطهر 

شهيد غواص سيد منصور مهدوي نياكي بوده است. 
  خوزس�تان: استاندار خوزستان با اش��اره به احداث پروژه راه آهن 
خوزستان به استان هاي اصفهان و شهركرد گفت: اين پروژه در سال 48 
توجيه اقتصادي شده است و اين طرح به دليل صعب العبور بودن مسير 
با هزينه اي بالغ بر بيش از 4 ميليارد يورو در آستانه تصويب شدن است. 
غلامرضا ش��ريعتي گفت: ۵0 درصد هزينه اين طرح از سوي صندوق 
توسعه ملي پرداخت مي شود و باقيمانده اين پروژه نيز با فاينانس كه 
شركت هاي كره اي در اولويت هستند صورت مي پذيرد البته بنده واقعاً 
در تلاش هس��تم تا اينكه اين كار به نتيجه برسد كه هم اشتغال ايجاد 

مي كند و هم اينكه رفت وآمد را تسهيل كند.
  كاشان: به همت امور بانوان و خانواده شهرداري كاشان، جشنواره 
»ريحانه« ويژه روز دختر با حضور بي نظير دختران و بانوان كاش��اني 
همراه با اهتزاز پرچ��م حضرت معصوم��ه )س( در مجموعه فرهنگي 
- ورزشي شهربانو اين شهرس��تان برگزار ش��د. در اين آيين تعدادي 
از دختران برجسته و موفق شهرستان كاش��ان در عرصه هاي علمي، 
فرهنگي، هنري، ورزشي و اجتماعي با اهداي لوح تقدير و هداياي ارزنده 

معرفي شدند و مورد تجليل قرار گرفتند. 
  لرستان: استاندار لرستان با بيان اينكه حدود 390 كيلومتر چهارخطه 
در استان داريم كه شامل جاده بزرگراهي يا چهارخطه هستند، گفت: تمام 
سعي خود را به كار بسته ايم تا حدود ۱20 كيلومتر ديگر به آنها اضافه كنيم. 
بازوند با بيان اينكه در اين هدف گذاري مركز لرستان به شهرستان هاي 
استان و استان هاي همجوار متصل خواهد شد، اظهار كرد: تاكنون ۱42 
كيلومتر ديگر از محورهاي استان چهارخطه شده اند و ۵7 كيلومتر ديگر 

نيز در هفته دولت به بهره برداري خواهد رسيد. 
  گيلان: رئيس كميسيون بهداشت و محيط زيست شوراي اسلامي 
شهر رش��ت گفت: ش��هرداران مناطق رش��ت دغدغه خود را مباحث 
شورايي و امضاي طومار قرار ندهند و با جديت بيشتر به فعاليت خود 
ادامه دهند. فاطمه شيرزاد با بيان اينكه كشمكش هاي كاري بين شورا 
و شهردار در جهت تمركز مديريت شهري و اصلاح امور است، بيان كرد: 
نگراني ها نبايد به كشمكش هاي داخلي و خارجي در شورا و شهرداري 
تبديل شود زيرا شورا به عنوان پارلمان محلي مردم به جهت اعتمادي 

كه مردم به آن مي كنند تشكيل شده است.

محمدرضا سوري
   گزارش يك

ذخيرهآبسدهايگلستان
به157ميليونمترمكعبرسيد

مديرعام�ل ش�ركت آب منطق�ه اي     گلستان
157 ميلي�ون   گلس�تان از وج�ود 
مت�ر مكع�ب آب پش�ت س�دهاي گلس�تان خب����ر داد. 
علي نظري با بيان اينكه اين مقدار حجم ذخيره حدود ۵3 درصد حجم 
سدهاي استان را شامل مي شود، گفت:ميزان بارندگي در تير ماه سال 
جاري در مقايسه با مدت شاخص دراز مدت ۵ درصد افزايش و در مدت 
مهرماه لغايت ماه جاري در مقايسه با مدت مشابه سال گذشته ۵7 درصد 
افزايش و نسبت به دوره دراز مدت 3۱ درصد افزايش داشته است.  وي 
تصريح كرد:ذخيره آبخوان كم عمق استان در تير ماه در مقايسه با تير ماه 
سال گذشته 82/۱62 ميليون مترمكعب افزايش و در مقايسه با متوسط 
24 س��ال گذش��ته 64/۱02 ميليون متر مكعب كاهش داشته است و 
ذخيره آبخوان عميق اس��تان در تيرماه س��ال جاري در مقايسه با تير 
سال گذشته 77/۱9 ميليون متر مكعب افزايش و در مقايسه با متوسط 

۱4سال گذشته ۱4/22 ميليون مترمكعب كاهش داشته است.

مشاور وزير نيرو در تبريز: 
تماميطرحهابايدپيوسترسانهايداشتهباشند

سرپرست مركز روابط عمومي وزارت     آذربايجان شرقي
نيرو در تبريز گفت: در تمامي طرح ها 
بايد پيوست رسانه اي لحاظ شود و در هر عرصه اي كه رسانه ها وارد 
مي شوند، بايد سرعت عمل داشته و پاسخگويي مناسب داشته باشيم. 
ماش��االله تابع جماعت افزود: وزارت نيرو از پر چالش ترين دستگاه هاي 
اجرايي در حوزه رسانه هاست و اين چالش ها در ذهن مردم و مشتركان 
ما خواهد نشست، مسئله عمده اين است كه با پاسخگويي مناسب، افكار 
عمومي التيام مي يابد.  وي اظهار داشت: بازنگري ساختار نيروي انساني 
به معني افزايش نيروي انساني نيست، بلكه بايد ساختار را متناسب و 
پاسخگوي نياز تعريف كرد، عرصه روابط عمومي بسيار وسيع است و براي 
پاسخگويي در اين عرصه بودجه، نيرو، امكانات و. . . نياز داريم.  مشاور 
وزير نيرو گفت: در استان آذربايجان شرقي هم افزايي و انسجام بخشي در 
سطوح بالايي قرار دارد، اين هم افزايي مهم ترين مسئله در روابط عمومي 
است كه حمايت مدير ارشد را مي طلبد، عمدتا ظرفيت هاي متعددي از 
جمله رسانه هاي مكتوب، تصويري، مجازي و شبكه هاي اجتماعي در 

اختيار روابط عمومي است كه نمي توان هيچ كدام را محدود كرد. 

مريم احمدي
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